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Abstract 

This study aims to investigate and identify the prospective role of computer 

access at University, Information and Communication Technology (ICT) 

expertise and related computer qualifications in the development of pre-service 

teachers’ self-efficacy. It also aimed to examine ICT self –efficacy levels among 

Sudanese EFL pre-service teachers and to what extent can this affect the adoption 

of suitable instructional principles in the classroom. The study adopted a 

descriptive methodology which combined both qualitative and quantitative 

analysis. Two instruments were used for data collection which were a 

questionnaire for (50) pre-services teachers and an interview for (7) in-service 

teachers. Responses were analyzed using a statistical package for social science 

(SPSS). The social cognitive theory was used as a framework to measure the self-

efficacy levels. Some of the most important results revealed that, although a 

limited number of the EFL pre-service teachers have access to computers at 

University, it is confirmed that almost all EFL pre-service teachers trust their 

ability to effectively implement and integrate the wide range capabilities of 

ICT into their current learning approaches and future classrooms contexts. 

Furthermore, EFL pre-service teachers exhibited higher ICT self-efficacy levels. 

The study also offered some recommendations the most important of which is for 

the Ministry of Higher Education to sponsor ICT training courses, workshops and 

seminars to motivate and encourage teachers to utilize ICT for educational 

purposes. Moreover, Universities, Colleges and teacher training Institutes should 

take positive steps in equipping pre-service teachers with ICT knowledge and 

skills required. Moreover the study gave suggestions for further research in the 

same area. 
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البحث مستخلص  

 

رات في الجامعة والخبالالي والتعرف على الدور الذي يعلبه استخدام الحاسب هذه الدراسة للتقصي  تهدف

يزية. الكفاءة الذاتية لدى طلاب اللغة الانجل في تطويرتقنية المعلومات وعلوم الاتصال  العملية والعلمية في

ك المتعلقة باستخدام هذه الوسائط ومدي تأثير ذلالكفاءة الذاتية  أيضا الي قياس مستوياتالدراسة كما هدفت 

 عت الدراسة المنهج الوصفي والذي مزج بين نوعي التحليل الكيفي والكمياتبعلى طرق وأساليب التعليم. 

طالبا من  خمسينلجمع البيانات من عينة البحث والتي تكونت من عدد  كأداةستبانة الأ ستخدمتأ. للبيانات

طت البيانات . اعمن اساتذة اللغة الانجليزية سبعةالمقابلة الكتابية مع عدد اجراء كما تم  طلاب الفرقة الرابعة

حليل . تم تحليل البيانات باستخدام برنامج التالدراسة لأسئلةاجابات والأساتذة التي توفرت من عينة الطلاب 

كإطار في تحليل  (الإدراك الاجتماعي)نظرية . وتم استخدام (SPSS)الاحصائي للعلوم الاجتماعية 

أهم النتائج التي توصلت اليها الدراسة أن معظم طلاب الفرقة  نالطلاب. وممستويات الكفاءة الذاتية لدى 

الرابعة يتمتعون بثقة عالية في مقدرتهم على استخدام تقنية المعلومات وعلوم الاتصال للأغراض التعليمية 

ضافة الي ذلك، برهنت ا حاضرا ومستقبلا على الرغم من محدودية استخدامهم للحاسب الالي في الجامعة.

من الكفاءة الذاتية الامر الذي يرجح إمكانية  فرقة الرابعة يتمتعون بمستوى عالأيضا ان طلاب الالنتائج 

ا ان الدراسة قد خرجت بتوصيات من أهمه ااستخدام وتطبيق أفضل الممارسات التعليمية في المستقبل. كم

ة التعليمية في العمليتقنية المعلومات وعلوم الاتصال الأساتذة على استخدام حث وتحفيز بأن تقوم الجامعات 

أيضا بان أوصت الدراسة المتخصصة والسمنارات والورش. التدريبية وذلك من خلال رعاية الدورات 

تقوم الجامعات والكليات بتوفير مناخ تعليمي فعال وجاذب ومحفز يمكن الطلاب من استخدام تقنية 

ات ذض التعليمية. وتضمنت الرسالة أيضا بعض المقترحات للدراسات المعلومات وعلوم الاتصال للأغرا

 في المستقبل. الصلة 
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